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Andrea Chiº, fost
membru CSM: „Justiþia
- acaparatã de o mânã
de judecãtori ºi
procurori de rang înalt”
l Stelian Ion, fost ministru al Justiþiei: “Vorbim

despre un sistem dorit de politicieni ºi de unii aflaþi în

vârful magistraturii care au acaparat toatã puterea -

preºedinþi de instanþe, membri ai Inspecþiei Judiciare,

membri CSM -, practic toatã crema care gestioneazã

justiþia din þara noastrã”

S
istemul judiciar din þara noa-
strã a devenit, în decurs de
câþiva ani, o structurã de tip
piramidal, ce poate fi contro-

latã de cei aflaþi în vârf, adicã de o
mânã de judecãtori ºi procurori, în
mâinile cãrora se aflã cariera fiecãrui
magistrat din România, susþine
Andrea-Anamaria Chiº, fost judecã-
tor ºi fost membru al Consiliului Su-
perior al Magistraturii, în studiul �Fo-
losirea (in)adecvatã a puterii în siste-
mul judiciar din România� publicat în
revista Institutului de ªtiinþe Politice
ºi Relaþii Internaþionale �Ion I.C Brã-
tianu� al Academiei Române.

Andrea-Annamaria Chiº precizea-
zã, în studiul citat: �În România, au
fost create ºi implementate scenarii
pe termen scurt, mediu ºi lung de re-
configurare a sistemului judiciar
într-o structurã piramidalã, care sã

permitã controlul absolut asupra ca-
rierei fiecãrui judecãtor ºi procuror,
control care poate fi utilizat pentru a
promova anumite persoane în defa-
voarea altora sau pentru a sancþiona
anumite persoane ºi pe altele nu, pen-
tru comportamente similare, în fun-
cþie de felul în care rãspund sau nu la
comenzi, atunci când este cazul. Ace-
asta se poate realiza doar cu complici-
tatea unui cal troian, conþinând înmã-
runtaiele sale judecãtori ºi procurori
de rang înalt, cei care cunosc cel mai
bine vulnerabilitãþile, punctele slabe
ale sistemului, unghiurile moarte
pentru politicieni, puncte care, odatã
lovite, pot duce la cãderea întregului
edificiu al independenþei justiþiei, în
toate componentele sale�.
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Potenþialul nostru
energetic - pus în

pericol de pasivitatea
mediului politic

Þ
ara noastrã se va con-
frunta cu o creºtere a
consumului de energie,
nu cu o scãdere, iar Ma-
rea Neagrã oferã un po-
tenþial foartemare inclu-
siv pentru caRomânia sã
devinã un puternic ex-
portator de energie, atât

din resurse eoliene, cât ºi din gaze na-
turale. Aceastã oportunitate este, însã,
pusã în pericol de pasivitateamediului
politic, sunt de pãrere participanþii la
cea de-a XI-a ediþie a Conferinþei
�Energia în prizã�, organizatã de zia-
rul BURSA.Aceºtia spun cã avemne-
voie de antreprenori serioºi care sã po-
atã duce la bun sfârºit ºi în bugetul
estimat proiectele din energie. Cei
care investesc în proiecte energetice
trebuie sã aibã în vedere ºi asigurarea
investiþiilor, iar componenta de stoca-
re va fi o verigã importantã în noile
proiecte de construcþie a unor capaci-
tãþi de producþie de energie din surse
regenerabile, sunt alte douã concluzii
ale evenimentului care s-a desfãºurat
marþi, 26 septembrie, la hotelul Shera-
ton din Bucureºti.

Mark Beacom, CEO Black Sea Oil
& Gas, a menþionat, printre altele:
�Marea Neagrã are un mare potenþial,
din perspectivã geologicã. Se aflã la
uºa continentului european, care este
foarte important din punct de vedere al
consumului de energie, ºi are o conec-
tivitate excelentã. Totul ar sugera cã
MareaNeagrã reprezintã o oportunita-
te uºoarã pentru România ºi continuã
sã fie o oportunitate uimitoare, dar, de
fapt, este un eºec. Acest eºec nu se da-
toreazã lipsei de interes al investitori-
lor ºi nici provocãrilor tehnice. Moti-
vul pentru care este o astfel de provo-
care este cã nu pare sã existe o dorinþã

realã din partea clasei politice de a
dezvolta în mod proactiv aceste resur-
se, din motive pe care nu le pot înþele-
ge nici dupã zece ani. România ar tre-
bui sã fie unmare exportator. Ar trebui
sã-ºi acopere în totalitate cerinþele,
pentru cã Marea Neagrã este suficient
de mare pentru a furniza ºi, dupã ce
propriile cerinþe sunt îndeplinite, ar
trebui sã exporte. Dar, iatã-ne astãzi,
totuºi, importând încã gaze�. Acesta a
afirmat cã, pe lângã gazele naturale
extrase din Marea Neagrã, producþia
alternativã de energie solarã la þãrm,
precum ºi producþia de biogaz pot
aduce avantaje României.

Avem nevoie de antreprenori se-
rioºi care sã poatã derula proiecte
energetice, pe care sã le finalizeze la
timp ºi în bugetul estimat, a adãugat
Ovidiu Demetrescu, Partener OCD
Capital&Resource ºi LondonBrokers,
apreciind: �Trebuie sã recunoaºtem cã
suntem în aceeaºi barcã, atât benefi-
ciarul, cât ºi antreprenorul, ºi sã ducem
proiectele la bun sfârºit�.

Ovidiu Demetrescu susþine cã,
dupã implementarea proiectelor, þara
noastrã va deveni un pol de securitate
energeticã, un pol de producþie, de ge-
nerare a energiei pentru toatã regiu-
nea, dar pentru acest lucru este nevoie
de o tranziþie verde ºi de implementa-
rea RePower EU cu obiective bine fi-
xate ºi cu funcþionari publici
responsabili de îndeplinirea acestora.

Corneliu Bodea, CEO ADREM ºi
Preºedintele Centrului Român al
Energiei (CRE), a atras atenþia asupra
nevoii de creºtere a producþiei de ener-
gie pe care România o are, ceea ce va
necesita implementarea unei scheme
în energie care sã fie bine structuratã ºi
susþinutã de studii de impact: �Viitorul
nu va aduce o scãdere a consumului de
energie, ci o creºtere, deoarece noi
avem o pondere de peste 60% în ter-
mie, din consumul total de energie al
României, iar în termie se utilizeazã
lemnul, gazul ºi multe alte resurse.
Dacã pânã la 30%din aceastã cantitate
semutã în energie electricã, atunci o sã

vedem cã vom avea nevoie de o
creºtere semnificativã a capacitãþii de
producþie, fapt ce ar putea sã necesite o
schemã bine gânditã cu un studiu de
impact, care sã nu aibã ca justificare
faptul cã este un jalon PNRR�. Corne-
liuBodea susþine cãRomânia se aflã în
întârziere cugestionarea resurselor din
PNRR, iar în momentul actual este
mai importantã relevanþa proiectelor
în care se investeºte decât suma
fondurilor cheltuite.

În þara noastrã existã un apetit in-
vestiþional senzaþional pentru energia
solarã, a arãtat Irene Mihai, Policy
Officer al RPIA,menþionând cã unele
proiecte sunt speculative. �Ca sã ne
aliniem þintelor impuse, ar trebui sã
ajungem la o capacitate de 11,1 GW
energie solarã, în acest moment
având 1,5 GW instalaþi pe solar. Ne
aºteptãm sã avem o creºtere de 800
GW adiþionali.
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Compania Lego vrea
sã salveze lumea
prin reciclare, dar nu o
lasã fizica

P
entru cele mai mare producã-
tor de jucãrii din lume, com-
pania Lego, era inevitabilã
angajarea în cursa pentru sal-

varea lumii prin reciclare.
Dinpãcate, celemai bune in-

tenþii nu valoreazã nimic atunci
când legile fizicii, în acest caz
legile termodinamicii, ridicã un
zid în faþa lor. Zidul se ridicã, de
obicei, tocmai atunci când im-
pulsul generat de entuziasm
este cel mai mare.

Pentru �cunoscãtori�, legile fizicii
reprezintã o submulþime a mulþimii
mult mai largi a legilor naturale. Ace-
stea reprezintã principii fundamentale
ale ºtiinþei, în care trebuie sã credem
fãrã crâcnire, cã de aia este ºtiinþã, de-
oarece necredincioºilor le este rezer-
vat un loc în al al nouãlea Cerc al
Iadului.

Wall Street Journal a scris recent cã
�cel mai recent efort al Lego de a evita
plasticul pe bazã de petrol se loveºte
de un zid de cãrãmidã�.

Compania încearcã de mulþi
ani sã gãseascã alternative pen-
tru plasticul din care sunt fabri-
cate renumitele sale compo-
nente sub formã de �cãrãmizi�,
pe care �a încercat sã le înlocu-
iascã cu materiale mai
sustenabile�, dupã cum scrie
WSJ.

Printre materiile prime încercate a
fost porumbul, dar componentele re-
zultate erau prea moi. Apoi s-a trecut
la grâu, însã �cãrãmizile nu arãtau
bine�. Componentele fabricate din
alte materiale îºi pierdeau aderenþa ra-
pid, iar construcþiile nu mai putea fi
dezasamblate.
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Strategia naþionalã
privind inteligenþa
artificialã, în
dezbatere publicã

Î
nþelegerea, dezvoltarea ºi folosirea
inteligenþei artificiale reprezintã
marile provocãri ale momentului.
Un proiect vizând strategia naþio-

nalã privind inteligenþa artificialã a
fost pus în dezbatere publicã de Mi-
nisterul Cercetãrii, Inovãrii ºi Digita-
lizãrii. Ministrul Cercetãrii, Inovãrii
ºi Digitalizãrii, Bogdan-Gruia Ivan a
declarat: �România se pregãteºte fo-
arte serios pentru viitor împreunã cu
cei mai buni oameni pe care îi are
astãzi atât în þarã, cât ºi în afarã. Am
început, astãzi, un proces foarte tran-
sparent de dezbatere a tehnologiilor
viitorului ºi a unui cadru legislativ
transpus în aceastã strategie de inteli-
genþã artificialã a României, care va

avea impact atât în cadrul politicilor
publice, cât ºi în zona privatã ºi, din
acest punct de vedere, am pus la ace-
eaºi masã tot ceea ce înseamnã mediu
academic, universitãþi, institute de cer-
cetare, toatã industria din România�.
Cu prilejul lansãrii dezbaterii publice
pentru elaborarea strategiei, el a evi-
denþiat importanþa acesteia pentru sec-
torul public: �Putem sã avem scenarii
foarte clare în fundamentarea politici-
lor publice, pentru cã avem date de-
schise pe care statul le va putea colecta
(...) folosind inteligenþa artificialã, sã ia
inclusiv decizii de politici publice, aºa
cum astãzi fac companiile în materie
de producþie, distribuþie. (O.D.)
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